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PROTOKÓŁ  Nr XII / 2015 
sesji Rady Gminy Miedziana Góra 
odbytej w dniu 5 listopada 2015 r. 

 
Porządek posiedzenia: 

1. Otwarcie sesji. 
2. Stwierdzenie kworum. 
3. Wybór sekretarza obrad. 
4. Przyjęcie porządku obrad. 
5. Wręczenie odznaczeń państwowych. 
6. Wystąpienie zaproszonych gości. 
7. Przyjęcie Protokołu Nr X/15 sesji odbytej w dniu 24.09.15r. i Nr XI/15 sesji odbytej w dniu 

28.10.15r. 
8. Sprawozdanie Wójta z działalności za okres między sesjami.  
9. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Rocznego Programu Współpracy Gminy Miedziana Góra z 

organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego na rok 2016. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w uchwale Nr III/8/14 Rady Gminy Miedziana 
Góra z dnia 30.12.2014 r. w sprawie uchwalenia budżetu gminy na 2015 rok. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w wieloletniej prognozie finansowej gminy Miedziana Góra na 
lata 2015 – 2029. 

12. Przyjęcie stanowiska ceny żyta do ustalenia podatku rolnego. 
13. Przyjęcie stanowiska w sprawie ceny drewna do ustalenia podatku leśnego. 
14. Podjęcie uchwały w sprawie określenia stawek w podatku od nieruchomości. 
15. Podjęcie uchwały w sprawie określenia wzorów informacji i deklaracji na podatek od 

nieruchomości, rolny i leśny. 
16. Podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od środków transportowych. 
17. Podjęcie uchwały w sprawie wprowadzenia poboru opłaty targowej i określenia wysokości stawek, 

zasad poboru oraz wysokości wynagrodzenia za inkaso. 
18. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie w drodze zakupu działki w miejscowości 

Miedziana Góra. 
19. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie w drodze zakupu działki w miejscowości 

Kostomłoty Drugie. 
20. Podjęcie uchwały w sprawie przekształcenia samorządowego zakładu budżetowego Zakładu 

Gospodarki Komunalnej w Miedzianej Górze poprzez jego likwidację w celu utworzenia spółki z 
ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Miedzianej Górze. 

21. Sprawy różne. 
a. Informacja Wójta Gminy dot. analizy oświadczeń majątkowych złożonych do 30.04.15 r. 

przez pracowników samorządowych. 
b. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy dot. analizy oświadczeń majątkowych radnych 

złożonych na początek kadencji. 
c. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy dot. analizy oświadczeń majątkowych radnych 

złożonych do 30.04.15 r. 
d. Informacja Wojewody Świętokrzyskiego dot. analizy oświadczeń majątkowych złożonych 

przez Wójta Gminy i Przewodniczącego Rady Gminy do dnia 30.04.15 r. 
e. Informacja Drugiego Urzędu Skarbowego w Kielcach dot. analizy oświadczeń majątkowych 

Wójta Gminy i Przewodniczącego Rady Gminy złożonych na początek kadencji. 
f. Informacja Drugiego Urzędu Skarbowego w Kielcach dot. analizy oświadczeń majątkowych 

radnych złożonych na początek kadencji. 
g. Informacja Drugiego Urzędu Skarbowego w Kielcach dot. analizy oświadczeń majątkowych  

radnych  złożonych w terminie do 30.04.15 r. 
22. Przyjęcie od radnych interpelacji na piśmie. 
23. Zapytania i wolne wnioski 
24. Zakończenie sesji. 

 
Sesja rozpoczęła się o godz. 8.30 w Remizie OSP w Miedzianej Górze. 

Obecni według załączonych list obecności, załączniki od nr 1 do nr 3 do protokołu. 
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Ad. 1. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk otworzył XII sesję Rady Gminy. Powitał imiennie 
zaproszonych na sesję – radnych powiatu kieleckiego Zdzisława Zapałę i Roberta Kaszubę, Wójta, 
Sekretarza Gminy, Kierownika CSTiR, Kierowników referatów Urzędu Gminy, Przewodniczącego Rady 
Seniorów, Osoby zaproszone w celu wręczenia odznaczeń państwowych. Panie i Panów Sołtysów, Radnych 
oraz wszystkie inne osoby obecne na sesji. 
 
Ad. 2. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że zgodnie z listą obecności na sesji jest 
obecnych 14 radnych. Radna Modrzejewska Bożena usprawiedliwiła swoją nieobecność. Stwierdził, że 
obrady Rady Gminy są prawomocne. 
 
Ad. 3. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk powiedział, że zgodnie z listą obecności w dniu 
dzisiejszym sekretarzem obrad powinien być radny Emil Rutkowski, który wyraził zgodę. W związku z 
brakiem głosów przeciwnych poddał pod głosowanie wybór sekretarza obrad. 
             Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych – w głosowaniu jawnym wzięło udział 14 radnych 
– 14 głosów „za”, 0 głosów „przeciw” i 0 głosów „wstrzymujących się”.                    
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
wybrała sekretarza obrad radnego Emila Rutkowskiego. 
 
Ad. 4. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk odczytał porządek sesji, który wraz z zawiadomieniem, 
otrzymali wszyscy radni. Spytał, czy są uwagi do porządku sesji. W związku z brakiem uwag poddał pod 
głosowanie porządek obrad. 

          Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych, w głosowaniu jawnym wzięło udział 14 radnych – 
14 głosów „za”, 0 głosów „przeciw”, 0 głosów „wstrzymujących się”.  

Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
przyjęła porządek obrad jak na stronie 1 protokołu. 

Ad. 5.  

Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk powitał przybyłą na sesję Wojewodę Świętokrzyskiego 
Bożentynę Pałkę-Korubę i powiedział, że Pani Wojewoda przybyła celem wręczenia odznaczeń zasłużonym 
osobom. Odczytał Postanowienie Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej w sprawie przyznania odznaczeń: 

1. Srebrny Krzyż Zasługi – Krystyna Zapała i Gabriel Gierada (nieobecny na sesji). 

2. Brązowy Krzyż Zasługi – Stanisław Banaś (nieobecny na sesji), Czesław Drogosz, Zygmunt Radek 
i Wiesław Tokar. 

3. Złoty Medal za Długoletnią Służbę – Maria Bartoń i Zdzisław Zapała. 

4. Brązowy Medal za Długoletnią Służbę – Mariola Jarubas. 

Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk poprosił o wystąpienie ww. osób do odznaczenia. 

        Wojewoda Świętokrzyski dokonała wręczenia odznaczeń i złożyła gratulacje. Gratulacje składali Wójt 
Gminy i Przewodniczący Rady Gminy. 

Ad. 6. 

Wojewoda Świętokrzyski Bożentyna Pałka-Koruba powiedziała m.in. podziękowała za możliwość 
wręczenia odznaczeń na sesji Rady Gminy. Te odznaczenia są za normalną, uczciwą i rzetelną pracę. A tej 
normalności nam właśnie potrzeba, szczególnie w instytucjach publicznych. 

Pani Krystyna Zapała w imieniu odznaczonych podziękowała za odznaczenia i docenienie dotychczasowej 
pracy. 

Wójt Gminy Zdzisław Wrzałka,  a następnie Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk 
podziękowali Pani Wojewodzie za przybycie na sesję i wręczenie odznaczeń oraz za ośmioletnią i dobrą 
współpracę z gminą Miedziana Góra. 

Ogłoszono przerwę w obradach w godz. 9.10 – 9.30.  



 3 

Po przerwie na salę obrad nie wrócił radny Moćko Zdzisław. 

Ad. 7. 

Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk powiedział, że protokoły nr X/15 sesji w dniu 24.09.15 
r. i nr XI/15 sesji w dniu 28.10.15 r. były wyłożone w sali obrad na godzinę przed rozpoczęciem obrad, są 
ogłoszone na stronie BIP, były przesłane radnym e-mailem celem zapoznania się. Powiedział, że przed 
rozpoczęciem obrad nie wpłynęły uwagi do protokołów. Poddał pod głosowanie przyjęcie ww. protokołów.                         

                  Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych – w głosowaniu jawnym wzięło udział 14 
radnych – 14 głosów „za”, 0 głosów „przeciw” i 0 głosów „wstrzymujących się”.  
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
przyjęła ww. protokoły sesji. 
 
Ad. 8. 
Wójt Gminy Zdzisław Wrzałka  przedstawił sprawozdanie z działalności od 25.09.15 r. do 05.11.15 r. 
(sprawozdanie stanowi załącznik nr 4 do protokołu). Następnie udzielił odpowiedzi na pytania związane ze 
sprawozdaniem. 
 
Ad. 9. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk powiedział, że projekt uchwały w sprawie uchwalenia 
Rocznego Programu Współpracy Gminy Miedziana Góra z organizacjami pozarządowymi oraz innymi 
podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2016, był omówiony na posiedzeniach 
komisji w dniu 5.11.15 r. Spytał, czy są pytania? W związku z brakiem pytań poprosił o odczytanie projektu 
uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Dariusz Siwek odczytał projekt uchwały w sprawie uchwalenia 
Rocznego Programu Współpracy Gminy Miedziana Góra z organizacjami pozarządowymi oraz innymi 
podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2016. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk poddał pod głosowanie ww. projekt uchwały wraz z 
załącznikiem. 
                  Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych – w głosowaniu jawnym wzięło udział 13 
radnych – 13 głosów „za”, 0 głosów „przeciw” i 0 głosów „wstrzymujących się”.  
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
podjęła Uchwałę Nr XII/87/15 wraz z załącznikiem (stanowi załącznik nr 5 do protokołu). 
 
Ad. 10. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk powiedział, że projekt uchwały w sprawie 
wprowadzenia zmian w uchwale Nr III/8/2014 Rady Gminy Miedziana Góra z dnia 30.12.2014 roku w 
sprawie uchwalenia budżetu gminy na 2015 rok, był omówiony na posiedzeniach komisji w dniu 5.11.15 r. 
Spytał, czy są pytania? W związku z brakiem pytań poprosił o odczytanie projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Marek Podsiadło odczytał projekt uchwały w sprawie wprowadzenia 
zmian w uchwale Nr III/8/2014 Rady Gminy Miedziana Góra z dnia 30.12.2014 roku w sprawie uchwalenia 
budżetu gminy na 2015 rok. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk poddał pod głosowanie ww. projekt uchwały wraz z 
załącznikami. 
                  Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych – w głosowaniu jawnym wzięło udział 13 
radnych – 13 głosów „za”, 0 głosów „przeciw” i 0 głosów „wstrzymujących się”.  
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
podjęła Uchwałę Nr XII/88/15 wraz z załącznikami (stanowi załącznik nr 6 do protokołu). 
 
Ad. 11. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk powiedział, że projekt uchwały w sprawie zmian w 
wieloletniej prognozie finansowej Gminy Miedziana Góra na lata 2015 - 2029, był omówiony na 
posiedzeniach komisji w dniu 5.11.15 r. Spytał, czy są pytania? W związku z brakiem pytań poprosił o 
odczytanie projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Dariusz Siwek odczytał projekt uchwały w sprawie zmian w 
wieloletniej prognozie finansowej Gminy Miedziana Góra na lata 2015 – 2029. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk poddał pod głosowanie ww. projekt uchwały wraz z 
załącznikami. 
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                  Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych – w głosowaniu jawnym wzięło udział 13 
radnych – 12 głosów „za”, 0 głosów „przeciw” i 1 głos „wstrzymujący się”.  
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
podjęła Uchwałę Nr XII/89/15 wraz z załącznikami (stanowi załącznik nr 7 do protokołu). 
 
Ad. 12. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Marek Podsiadło odczytał Stanowisko Rady Gminy Miedziana Góra 
w sprawie przyjęcia ceny żyta do ustalenia podatku rolnego na 2016 rok – 53,75 zł za 1 dt. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk poddał pod głosowanie przyjęcie ww. Stanowiska. 
                  Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych – w głosowaniu jawnym wzięło udział 13 
radnych – 13 głosów „za”, 0 głosów „przeciw” i 0 głosów „wstrzymujących się”.  
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
przyjęła ww. Stanowisko (stanowi załącznik nr 8 do protokołu). 
 
Ad. 13. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Dariusz Siwek odczytał Stanowisko Rady Gminy Miedziana Góra w 
sprawie przyjęcia ceny drewna do ustalenia podatku leśnego na 2016 rok – 191,77 zł za 1m3. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk poddał pod głosowanie przyjęcie ww. Stanowiska. 
                  Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych – w głosowaniu jawnym wzięło udział 13 
radnych – 13 głosów „za”, 0 głosów „przeciw” i 0 głosów „wstrzymujących się”.  
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
przyjęła ww. Stanowisko (stanowi załącznik nr 9 do protokołu). 
 
Na salę obrad wrócił radny Zdzisław Moćko. 
 
Ad. 14. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk powiedział, że projekt uchwały w sprawie wysokości 
stawek podatku od nieruchomości był omówiony na posiedzeniach komisji w dniu 5.11.15 r. Poprosił o 
omówienie projektu tej uchwały, bo sołtysi mogą mieć pytania. 
Skarbnik Gminy Justyna Błaszczyk powiedziała m.in. w projekcie uchwały w sprawie określenia stawek 
podatku od nieruchomości – stawki podatku na 2016 roku na poziomie 2015 roku tzn. nie zmieniają się. W 
związku ze zmianą ustawy o podatkach i opłatach lokalnych należało zmienić niektóre zapisy i to zrobiono. 
Omówiła wprowadzone zmiany. 
Sołtys Socha Marek spytał, czy musi być zapis § 1 pkt 1 lit. d i czego dotyczy? 
Skarbnik Gminy Justyna Błaszczyk odpowiedziała, że zmiana ustawy o podatkach określa nową stawkę 
dla gruntów niezabudowanych objętych obszarem rewitalizacji, o których mowa w ustawie z dnia 9.10.15 r. 
o rewitalizacji. Zapis w uchwale musi być, ale na terenie naszej Gminy nie ma takich terenów. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk odczytał projekt uchwały w sprawie określenia 
wysokości stawek podatku od nieruchomości, a następnie poddał pod głosowanie. 
                         Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych – w głosowaniu jawnym wzięło udział 14 
radnych – 14 głosów „za”, 0 głosów „przeciw” i 0 głosów „wstrzymujących się”.  
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
podjęła Uchwałę Nr XII/90/15  (stanowi załącznik nr 10 do protokołu). 
 
Ad. 15. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk powiedział, że projekt uchwały w sprawie wzorów 
formularzy informacji i deklaracji na podatek od nieruchomości, rolny i leśny był omówiony na 
posiedzeniach komisji w dniu 5.11.15 r. Poprosił o omówienie projektu tej uchwały. 
Skarbnik Gminy Justyna Błaszczyk powiedziała m.in. w projekcie uchwały w sprawie określenia wzorów 
formularzy i deklaracji, w związku ze zmianą ustawy o podatkach i opłatach lokalnych muszą być zmienione 
i dostosowane do obowiązujących przepisów niektóre zapisy – wprowadzona nowa stawka podatku od 
nieruchomości dla gruntów niezabudowanych objętych obszarem rewitalizacji; nowe brzmienie dla gruntów 
pod jeziorami; oraz inne zmiany. Zmienione zostały zasady płatności – nie wszczyna się postępowania, 
jeżeli wysokość zobowiązania podatkowego nie przekracza kosztów przesyłki poleconej, obecnie jest to 6,10 
zł. W przypadku, gdy kwota podatku nie przekracza 100 zł podatek jest płatny jednorazowo w terminie 
płatności pierwszej raty. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Marek Podsiadło odczytał projekt uchwały w sprawie określenia 
wzorów formularzy informacji i deklaracji na podatek od nieruchomości, rolny i leśny. 
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Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk  poddał pod głosowanie ww. projekt uchwały wraz z 
załącznikami. 
                  Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych – w głosowaniu jawnym wzięło udział 14 
radnych – 13 głosów „za”, 0 głosów „przeciw” i 1 głos „wstrzymujący się”.  
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
podjęła Uchwałę Nr XII/91/15 wraz z załącznikami  (stanowi załącznik nr 11 do protokołu). 
 
Ad. 16. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk powiedział, że projekt uchwały w sprawie podatku od 
środków transportowych był omówiony na posiedzeniach komisji w dniu 5.11.15 r. Poprosił o omówienie 
projektu tej uchwały. 
Skarbnik Gminy Justyna Błaszczyk w projekcie uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku 
od środków transportowych wprowadza się w § 1 ust. 7 podatek od autobusów, w zależności od liczby 
miejsc do siedzenia poza miejscem kierowcy – mniejszej niż 22 miejsc tj. 1200 zł; równej lub wyższej niż 
22 miejsc 1750 zł. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Dariusz Siwek odczytał projekt uchwały w sprawie określenia 
wysokości stawek podatku od środków transportowych. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk  poddał pod głosowanie ww. projekt uchwały. 
                  Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych – w głosowaniu jawnym wzięło udział 14 
radnych – 14 głosów „za”, 0 głosów „przeciw” i 0 głosów „wstrzymujących się”.  
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
podjęła Uchwałę Nr XII/92/15 (stanowi załącznik nr 12 do protokołu). 
 
Ad. 17. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk powiedział, że projekt uchwały w sprawie 
wprowadzenia poboru opłaty targowej był omówiony na posiedzeniach komisji w dniu 5.11.15 r. Czy są 
pytania? 
Radny Raczyński Kazimierz wnioskuje o wyrzucenie zapisu w projekcie uchwały – § 2 pkt 1 lit. d 
„powyżej 18 m2 powierzchni handlowej”, bo nie funkcjonuje natomiast § 2 pkt 1 lit. c – wpisać „powyżej 12 
m2”. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk poddał pod głosowanie „kto jest za przyjęciem ww. 
wniosku radnego Kazimierza Raczyńskiego i zmianą zapisu w projekcie uchwały w sprawie wprowadzenia 
poboru opłaty targowej...” 
                  Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych – w głosowaniu jawnym wzięło udział 14 
radnych – 13 głosów „za”, 0 głosów „przeciw” i 1 głos „wstrzymujący się”.  
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
przyjęła wniosek o zmianę zapisu w ww. projekcie uchwały. Poprosił o odczytanie projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Marek Podsiadło odczytał projekt uchwały w sprawie wprowadzenia 
poboru opłaty targowej i określenia wysokości stawek, zasad poboru oraz wysokości wynagrodzenia za 
inkaso wraz z przyjętą ww. zmianą. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk  poddał pod głosowanie ww. projekt uchwały. 
                  Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych – w głosowaniu jawnym wzięło udział 14 
radnych – 13 głosów „za”, 1 głos „przeciw” i 0 głosów „wstrzymujących się”.  
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
podjęła Uchwałę Nr XII/93/15 (stanowi załącznik nr 13 do protokołu). 
 
Ad. 18. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk powiedział, że projekt uchwały w sprawie zakupu 
działki w miejscowości Miedziana Góra był omówiony na posiedzeniach komisji w dniu 5.11.15 r. Czy są 
pytania? 
             W związku, że kilku Radnych podniosło rękę do góry w celu zadania pytania, Przewodniczący Rady 
Gminy otworzył dyskusję i kolejno udzielał głosu. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Dariusz Siwek – jaka jest cena tej działki? 
Skarbnik Gminy Justyna Błaszczyk – 60 tys. zł 
Radny Karczewski Marcin stwierdził, że jest to za droga działka pod plac zabaw, należy poszukać działkę 
o bardziej atrakcyjnej cenie. 
Radny Rogula Piotr spytał, czy szukano innej działki? 
Wójt Gminy Zdzisław Wrzałka  – było rozpoznanie, ale w okolicach ul. Herby jest to atrakcyjna działka. 
Druga działka proponowana do zakupu pod plac zabaw jest zlokalizowana blisko kopalni w Kostomłotach 
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Drugich, nie jest to teren budowlany, działka w kształcie trójkąta  i mniej atrakcyjna jak w Miedzianej 
Górze, cena jest niższa. 
Radny Raczyński Kazimierz – czy działka w Kostomłotach Drugich nadaje się na plac zabaw? 
Radny Micigolski Rafał – jest to działka o pow. 800m2, nikt nie dostanie pozwolenia na budowę domu, bo 
nie jest to teren budowlany, ale na plac zabaw nadaje się i jest wymagane zgłoszenie a nie pozwolenie na 
budowę. 
Radny Tokar Wiesław powiedział, że działka w Miedzianej Górze jest atrakcyjniejsza i można ją sprzedać 
za wyższą cenę. Ul. Malachitową będzie można przejść do placu zabaw. Rada sołecka przeznaczyła środki z 
funduszu sołeckiego na podział geodezyjny, wydzielenie tej działki. Będą rozmowy z właścicielami działek 
ok. 70 mieszkańców w sprawie zakupu gruntu pod drogę. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk – obie działki położone blisko kopalni, mieszkańcy 
narzekają na uciążliwość kopalni. Gmina miała wysoki podatek od kopalni. Uważa, że można coś zrobić dla 
mieszkańców i zakupić działki pod plac zabaw. Jest za zakupem działek i wykonaniem placów zabaw. 
Radny Karczewski Marcin – czy są tam zabudowania, może poszukać innej działki? 
Radny Micigolski Rafał stwierdził, że działkę przy ul. Laskowa pod plac zabaw należy kupić, bo jest cena 
korzystna. 
Kier. ref. IGPOS Wojciech Płaza potwierdził, że cena jest atrakcyjna i stworzy dzieciom miejsce do 
zabawy. Na wykonanie placu zabaw nie jest potrzebne pozwolenie na budowę tylko zgłoszenie. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk zakończył dyskusję i poprosił o odczytanie projektów 
uchwał. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Dariusz Siwek odczytał projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody 
na nabycie w drodze zakupu działki w miejscowości Miedziana Góra. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk  poddał pod głosowanie ww. projekt uchwały. 
                  Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych – w głosowaniu jawnym wzięło udział 14 
radnych – 5 głosów „za”, 3 głosy „przeciw” i 6 głosów „wstrzymujących się”.  
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
podjęła Uchwałę Nr XII/94/15 (stanowi załącznik nr 14 do protokołu). 
 
Ad. 19. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Marek Podsiadło odczytał projekt uchwały w sprawie wyrażenia 
zgody na nabycie w drodze zakupu działki w miejscowości Kostomłoty Drugie. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk  poddał pod głosowanie ww. projekt uchwały. 
                  Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych – w głosowaniu jawnym wzięło udział 14 
radnych – 14 głosów „za”, 0 głosów „przeciw” i 0 głosów „wstrzymujących się”.  
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
podjęła Uchwałę Nr XII/95/15 (stanowi załącznik nr 15 do protokołu). 
 
Ad. 20. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk przystępujemy do sprawy przekształcenia zakładu 
komunalnego w spółkę prawa handlowego. Otworzył dyskusję w tej sprawie. 
Radny Raczyński Kazimierz – w dniu wczorajszym przedstawiciele naszej Gminy byli w Gminie 
Morawica, poprosił o przedstawienie informacji, jakie są wady i zalety przekształcenia zakładu w spółkę? 
Radny Karczewski Marcin powiedział m.in. grupa z naszej Gminy była w Gminie Morawica rozmawiała z 
Wójtem Gminy i Prezesem Spółki, po tej rozmowie nie mają nic przeciw przekształceniu zakładu w spółkę. 
W Morawicy po przekształceniu są zadowoleni z takiej formy działalności, spółka nie przynosi strat tylko 
generuje zyski. Są bardziej atrakcyjni jak firmy zewnętrzne, przejęli również konserwację oświetlenia 
ulicznego. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Siwek Dariusz – jaki sprzęt posiadają obecnie, a co było przed 
przekształceniem zakładu. Czy wszystko zakupiono po przekształceniu zakładu w spółkę?  
Radny Karczewski Marcin – większość sprzętu zakupiono po przekształceniu zakładu. Przez pierwszy rok 
działalności mieli pomoc z Gminy. 
Kier. ZGK Zdzisław Zapała  – dofinansowanie jest ciągłe z gminy dla spółki. Urządzenia są na stanie 
Gminy. Gmina kupuje urządzenia dla spółki. Cena wody i ścieków jest wyższa. U nas została już uchwalona 
i zakład nie może wystąpić o podwyższenie cen, jeżeli zostanie o tej samej cenie to spółka nie będzie 
funkcjonować dobrze. 
Radny Karczewski Marcin – nie jest prawdą, że Gmina dofinansowuje spółkę. Dążą do obniżenia cen 
wody i ścieków. 
Radny Rogula Piotr powiedział, że od 2016 r. musi być naliczony podatek niezależnie od tego czy to 
będzie zakład czy spółka. 
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Skarbnik Gminy Justyna Błaszczyk – w Morawicy gmina daje równowartość dotacji w wysokości 
należnego podatku. Wójt Morawicy wypowiedział się, że będą obniżać dofinansowanie dla spółki. Prezes 
Spółki powiedział, ze pierwszy rok działalności był trudny, koszty po przekształceniu nie wzrosły utrzymały 
się na tym samym poziomie. Współpraca pomiędzy Gminą i Spółką musi być. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk spytał, czy na pewno naliczony podatek dla spółki 
będzie zwrócony przez Gminę? 
Skarbnik Gminy Justyna Błaszczyk – podatek musi być naliczony, ale Gmina analizuje, w jaki sposób 
może go zwrócić, czy to będzie można zrobić w formie dofinansowania, czy w inny sposób. 
Kier. ZGK Zdzisław Zapała – w Morawicy w stawce za wodę i ścieki jest ujęty podatek, czyli te 7 zł z tego 
2 zł na podatek. U nas stawki są już uchwalone i nie możemy podwyższyć. Jeżeli będzie wyższa cena wody i 
ścieków to pójdzie na ludzi. 
Radny Rutkowski Emil powiedział, że był na spotkaniu w Morawicy. Wójt podnosi stawki delikatnie, żeby 
zejść z dotacji. Oni mają sprzęt bogaty, bo kupili sprzęt przy rozbudowie oczyszczalni ścieków i środków z 
dotacji. Spółkę musimy uzbroić i skąd weźmiemy na to pieniądze. Na chwilę obecną jest dużo 
niewiadomych. Czy musi być podjęta uchwała w dniu dzisiejszym? Było wysłane pismo z pytaniami do 
radcy prawnego. Może poczekajmy na odpowiedź. 
Z-ca Kier. ref. IGPOS Katarzyna Kozieł – odpowiedź od radcy nie ma wpływu na podjęcie uchwały. Jest 
potrzebna do opracowania statutu tej spółki. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Marek Podsiadło powiedział, że nie wyobraża sobie, że gmina będzie 
działała na niekorzyść spółki. W Morawicy jak budowali oczyszczalnię ścieków to się dosprzętowili. My też 
to możemy zrobić przy budowie kanalizacji. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Dariusz Siwek - to znaczy, że przy budowie kanalizacji będziemy mieć 
na głowie dosprzętowienie spółki. 
Radny Rogula Piotr – chcemy, żeby zarządzanie urządzeniami i infrastrukturą było tańsze i dlatego chcemy 
przekształcenia zakładu w spółkę. 
Kier. ref. FSiRG Mariola Jarubas – będziemy zlecać spółce własne zadania, z pieniędzy unijnych bez 
przetargu nie możemy nic dać spółce. 
Radny Micigolski Rafał – chodzi o umożliwienie przystępowania do przetargów. 
Radny Tokar Wiesław spytał, jaki był stan osobowy i urządzeń przed i po powstaniu spółki w Morawicy? 
Radny Karczewski Marcin – obecnie jest 50 osób, podwoiło się od czasu przejścia w spółkę. 
Radny Rogula Piotr – patrząc na kalendarz i wiemy jak działa Sąd to informacja, ze zrobimy to w 3 
miesiące jest nierealna. Realny jest marzec 2016 roku i jak to przeniesie się na kolejne działania. Czy są 
jakieś zagrożenia, przeszkody z podjęciem uchwały? 
Skarbnik Gminy Justyna Błaszczyk – mecenas prowadzący tą sprawę powiedział, że zmieścimy się w 3 
miesiącach, będzie pisał o skrócenie terminów. Powtarza słowa mecenasa, bo nie wie jak będzie z terminami 
i kiedy ostatecznie to zostanie załatwione w Sądzie. 
Radny Korczyński Marian powiedział, że był w Gminie Morawica jakieś 3 lata temu i uważa, ze należy 
podjąć uchwałę o przekształceniu zakładu w spółkę. Ceny spółki są konkurencyjne do firm zewnętrznych i 
jest to korzystne dla Gminy. 
Wójt Gminy Zdzisław Wrzałka – czy będzie spółka, czy będzie zakład to podatek będzie płacony. Przy 
złej woli Gminy to można go nie zwrócić. Gmina będzie właścicielem spółki i na pewno nie zrobi tego, że 
nie zwróci zapłaconego podatku. Roboty wykonywane dla Gminy będą po niższych cenach i konkurencyjne 
w stosunku do innych. Jeśli chodzi o konserwację oświetlenia ulicznego, to w Gminie Morawica doszli z 
czasem i robią to sami. Było mnóstwo przykładów na korzystne działanie spółki. 
Radny Rogula Piotr powiedział, że przekształcając zakład w spółkę Gmina nie ma pola manewru, żeby nie 
wspomagać spółki. Czy przekształcenie w spółkę ułatwi czy utrudni sprawy sprawozdawcze, 
administracyjnie, czy  będzie więcej pracy, czy będzie to ułatwieniem dla Gminy? 
Skarbnik Gminy Justyna Błaszczyk – spółka nie wchodzi w żadne sprawozdania tylko będzie powiązanie 
ze sprawozdaniem skonsolidowanym.  
Przewodniczący Rady Seniorów Ryszard Kasprzyk powiedział m.in. to, co jest państwowe ulega 
degradacji, bo nie jest korzystne. Gmina organizuje własną spółkę i jej upadłość to byłaby strata dla Gminy. 
Spółka będzie mogła coś robić i pozyskiwać zyski. Jest to otwarcie na świat. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Dariusz Siwek spytał, ile będzie kosztowało Gminę przekształcenie, 
opłaty z tym związane? 
Skarbnik Gminy Justyna Błaszczyk powiedziała, że wspólnie z główną księgową zakładu Panią Anią 
Borowiec podliczyły i na dzień dzisiejszy i to co jest wiadome to wszystkie opłaty związane z 
przekształceniem będą wynosić ok. 30 tys. zł , a trudno powiedzieć czy będzie kwota wyższa czy niższa. Do 
Zakładu nie dokładamy i sam funkcjonuje, jak będzie spółka to będzie miała większe możliwości do 
działania. 
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Kier. ZGK Zdzisław Zapała  – żeby nie było tak, że powstanie spółka i Gmina nie da pieniędzy. Do chwili 
obecnej nie brał nic z Gminy. Zaznaczył, Rada Gminy musi być świadoma, że będzie musiała dawać 
pieniądze po przekształceniu zakładu w spółkę. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk uważa, że Rada nie powinna się martwić o terminy. 
Spytał, czy zapłacony podatek będzie zwracany dla spółki? 
Skarbnik Gminy Justyna Błaszczyk – czy zrobimy to w formie kapitału dla spółki, czy Wójt umorzy 
podatek, ale będzie zwrócony. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk zakończył dyskusję i poprosił o odczytanie projektu 
uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Dariusz Siwek odczytał projekt uchwały w sprawie przekształcenia 
samorządowego zakładu budżetowego Zakładu Gospodarki Komunalnej w Miedzianej Górze poprzez jego 
likwidację w celu utworzenia spółki z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w Miedzianej Górze. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk  poddał pod głosowanie ww. projekt uchwały. 
                  Ustawowy skład Rady Gminy wynosi 15 radnych – w głosowaniu jawnym wzięło udział 14 
radnych – 8 głosów „za”, 0 głosów „przeciw” i 6 głosów „wstrzymujących się”.  
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk stwierdził, że w wyniku głosowania Rada Gminy 
podjęła Uchwałę Nr XII/96/15 (stanowi załącznik nr 16 do protokołu). 
Następnie ogłosił 15 minut przerwy w obradach. 
  
Przerwa w godz. 11.15 – 11.30. 
 
Ad. 21. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk wznawiając obrady po przerwie powiedział, że wpłynęły 
do Rady Gminy pisma w sprawie analizy oświadczeń majątkowych i przystępujemy do odczytania. 
 
Ad. 21.a. 
Wójt Gminy Zdzisław Wrzałka  odczytał „Informację dot. analizy oświadczeń majątkowych” 
Znak:OSO.2124.6.2015 z dn. 22.10.2015 r. pracowników samorządowych złożonych w terminie do 30 
kwietnia 2015 r. do Wójta Gminy (stanowi załącznik nr 17 do protokołu). 
 
Ad. 21. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk odczytał następujące analizy oświadczeń majątkowych: 
b) Przewodniczącego Rady Gminy Miedziana Góra Znak: OSO.0043.7.2015 z dn. 12.10.15 r. radnych  
     gminy złożonych na początek kadencji (stanowi załącznik nr 18 do protokołu). 
c) Przewodniczącego Rady Gminy Miedziana Góra Znak: OSO.0043.7.2015 z dn. 12.10.15 r.  
    Radnych Gminy złożonych w terminie do 30 kwietnia 2015 roku (stanowi załącznik nr 19 do protokołu). 
d) Wojewody Świętokrzyskiego Znak:PNK.III.414.61.8.2015 z dn. 25.09.15 r. – Wójta Gminy i  
     Przewodniczącego Rady Gminy złożonych w terminie do 30 kwietnia 2015 roku ( ksero stanowi  
     załącznik nr 20 do protokołu). 
e) Drugiego Urzędu Skarbowego w Kielcach AP/4027-66/15; BA 192459/2015  z dn. 21.10.15 r. – Wójta  
    Gminy i Przewodniczącego Rady Gminy złożonych na początek kadencji (ksero stanowi załącznik nr 21  
    do protokołu). 
f) Naczelnika Drugiego Urzędu Skarbowego w Kielcach AP/4027-30/15 z dn. 07.10.2015 r. radnych gminy  
    złożonych na początek kadencji (ksero stanowi załącznik nr 22 do protokołu). 
g) Naczelnika Drugiego Urzędu Skarbowego w Kielcach AP/4027-32/15 z dn. 08.10.2015 r. radnych  
   gminy złożonych w terminie do 30 kwietnia 2015 r. (ksero stanowi załącznik nr 23 do protokołu).  
   Przewodniczący poinformował, że uwagi zostały przekazane radnym odrębnym pismem. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk powiedział, że są jeszcze dwie analizy oświadczeń 
majątkowych, które wpłynęły przed sesją, ale po wysłaniu materiałów i nie są ujęte w porządku sesji. 
Następnie odczytał analizy oświadczeń majątkowych: 
h) Naczelnika Drugiego Urzędu Skarbowego w Kielcach AP/4027-31/15 z dn. 08.10.2015 r. pracowników  
    samorządowych złożonych w terminie do 30 kwietnia 2015 r. (ksero stanowi załącznik nr 24 do  
    protokołu). 
i) Naczelnika Drugiego Urzędu Skarbowego w Kielcach AP/4027-102/15; BA 195769/2015 z dn.26.10.2015  
    r. Wójta Gminy i Przewodniczącego Rady Gminy złożonych w terminie do 30 kwietnia 2015 r. (ksero  
    stanowi załącznik nr 25 do protokołu). 
 
Rada Gminy przyjęła do wiadomości ww. analizy oświadczeń majątkowych nie wnosząc uwag. 
 



 9 

Ad. 22. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk spytał, czy radni składają interpelacje pisemne? 
Radny Micigolski Rafał zapoznał z treścią, a następnie złożył interpelację dot. utworzenia z dn. 01.01.2016 
r. punktu doradztwa prawnego dla rodzin dysfunkcyjnych, w których dochodzi do przemocy z uwagi na 
uzależnienie od alkoholu. (ksero stanowi załącznik nr 26 do protokołu, oryginał przekazano do Wójta 
Gminy). 
 
Ad. 23. 
Radny Rogula Piotr spytał, czy zostały wprowadzone zmiany w § 3 pkt 2 w umowie ze Starostwem 
Powiatowym na dofinansowanie budowy drogi w Kostomłotach Pierwszych, uchwała podjęta na sesji w 
dniu 28.10.2015 r.  
Kier. ref. IGPOS Wojciech Płaza – w umowie zostały wprowadzone zmiany, że w przypadku zmiany 
wartości inwestycji to ulegnie zmianie procentowy udział finansowy stron (Gminy i Starostwa). 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Dariusz Siwek – czytał w prasie, że rozpoczęcie inwestycji Nalepy  
zostało przesunięte na 2017 rok, czy to prawda? W lutym br. złożył pismo o zamontowanie 1 lampy 
oświetlenia ulicznego na przejściu dla pieszych w Tumlinie-Podgrodziu. Nie otrzymał żadnej odpowiedzi i 
lampy nie zamontowano. Czy będą wydatki na budowę Centrum Kultury wprowadzone do budżetu gminy na 
2016 rok? Na jakim etapie jest sprawa kanalizacji Tumlin? Czy były spotkania z Klubami Sportowymi? 
Wójt Gminy Zdzisław Wrzałka  powiedział m.in. podczas rozmów z przedstawicielami spółki Nalepa było 
stwierdzenie, że inwestycję w gminie Miedziana Góra mogą rozpocząć w 2017 roku. Jest projekt Centrum 
Kultury, co do realizacji to zależy od Rady Gminy. Realizacja kanalizacji w Tumlinie to rozpoczęto 
procedurę do przygotowania przetargu. Jest przy tym dużo pracy, może do końca listopada br. pracownica 
wywiąże się z tego zadania. Na przełomie listopada-grudnia będzie ogłoszony przetarg na budowę 
kanalizacji w Tumlinie-Wykień. Kancelaria prawna przygotowuje projekt ugody pomiędzy Gminą i firmą 
projektową na projekt kanalizacji Tumlin-Wykień. Tekst ugody musi satysfakcjonować obie strony. 
Prowadzone były rozmowy w tej sprawie. Pan Płaza pilotuje to na bieżąco. Sprawy przeciągają się, bo 
wynikają nieprzewidziane sytuacje. W tym czasie są też drobne przetargi na małe inwestycje. 
Kier. ref. IGPOS Wojciech Płaza omówił podjęte działania w sprawie uzyskania dokumentacji technicznej. 
Nie podajemy terminu załatwienia tej sprawy, bo trudno go określić. Wyprostować sprawy 4 lata wstecz to 
są utrudnienia, nie jest to łatwe. Puszczono przetarg na dokumentację projektową kanalizacji, są pytania od 
specjalistów, które należy wyjaśnić i znowelizować. To wszystko przedłuża procedurę. Kancelaria, która nas 
wspomaga rozwiązuje sprawy prężnie. Jest to ogrom pracy, którą należy wykonać, żeby było bezpiecznie dla 
Gminy. 
Wójt Gminy Zdzisław Wrzałka  – składający oferty mają prawo zadawać pytania, a my musimy 
odpowiadać. Należy to konsultować z prawnikami. W dniu dzisiejszym trudno odpowiedzieć, dlaczego nie 
zamontowano lampy oświetlenia ulicznego przy przejściu dla pieszych w Tumlinie. 
Kier. CSTiR Adam Głogowski – nie było jeszcze spotkania z Prezesami Klubów Sportowych, bo w 
bieżącym roku nie będzie nic co ich dotyczy. W przyszłym roku będą spotkania. Nie ma nowych osób 
zatrudnionych w tej jednostce. Do obsługi budynków będą zachowane te same osoby, co dotychczas. Na 
przyszły rok będzie potrzeba zatrudnienia nowych osób, w miarę możliwości finansowych. 
Radny Kazimierz Raczyński spytał, ile będzie kosztował ośrodek kultury? 
Wójt Gminy Zdzisław Wrzałka  – koszty zależą od wyposażenia. Inwestycja nie zostanie uruchomiona, 
jeżeli nie będzie możliwe dofinansowanie zewnętrzne. 
Kier. ref. Wojciech Płaza – Centrum Kultury i Czytelnictwa zapoznał, co zaprojektowano (3- częściowy + 
GOPS na górze). Z tej koncepcji zaprezentowanej i przyjętej koszt ok. 7-8 milionów zł cała inwestycja. Jest 
pozwolenie na budowę, firma przystępuje do opracowania projektu wykonawczego i koszty mogą ulec 
zmianie na 5-6 mln zł. 
Radny Kazimierz Raczyński priorytetem jest kanalizacja, obiekt kultury może być realizowany tylko ze 
środków zewnętrznych. 
Radny Damian Sławski – dobrze byłoby, żeby Komisja Inwestycji i Rozwoju Gminy zapoznała się z tym 
projektem, czy jest to możliwe? 
Radny Rogula Piotr – projekt jest zakończony, ile otrzymamy dofinansowania i czy budynek będzie miał 
działalność komercyjną? Może jakaś informacja o kosztach realnych gminy. 
Wójt Gminy Zdzisław Wrzałka  – z projektem centrum można zapoznać się, jest w ref. IGPOS. Jeżeli 
Gmina będzie korzystać z dofinansowania to nie jest możliwa działalność komercyjna. 
Kier. ref. IGPOS Wojciech Płaza – na dzień dzisiejszy nie da się określić kosztów realnych gminy. 
Radny Marian Korczyński spytał, na jakim etapie jest miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego 
sołectwa Kostomłoty Pierwsze, kiedy będzie wyłożenie do publicznego wglądu? 
 



 10 

 
Kier. ref. IGPOS Wojciech Płaza – w ubiegłym tygodniu zakończono procedurę, uzgodnienia przekazano 
do pracowni projektowej do Katowic. Powinno być wyłożenie w niedługim czasie. 
Przewodniczący Rady Seniorów Ryszard Kasprzyk powiedział m.in. zaangażował się w działalność Rady 
Seniorów, przekazał jakie są uzgodnienia i terminy spotkań w sołectwach. Opracował treść ankiety i 
skierował do mieszkańców, ale nie ma jeszcze żadnego wpływu. Zapoznał z planowanymi zajęciami w 
Klubie Seniora. Będzie prosił o pomoc Pana Wójta i inne instytucje. Nie angażuje finansowo i kadrowo 
Gminy. Poprosił radnych i sołtysów o wsparcie inicjatywy w swoich środowiskach, żeby to wszystko 
zaistniało. 
Sołtys Zygmunt Radek podziękował za dwie próby wyłapania bezpańskich psów, nie udało się, ale były. 
Poprosił o dalsze próby, bo psy robią się agresywne. 
 
Ad. 24. 
Przewodniczący Rady Gminy Bogusław Sobczyk – w związku z wyczerpaniem porządku sesji, 
podziękował wszystkim za udział i zakończył XII sesję Rady Gminy. 
 
Na tym protokół zakończono. 
 
Sesja zakończyła się o godz. 12.20. 
 
           Protokolant                          Sekretarz obrad                    Przewodniczący Rady Gminy 
 
          Halina Żelazna                        Emil Rutkowski                           Bogusław Sobczyk 

 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


